
Obecní zastupitelstvo se sešlo na 
veřejné schůzi dne 20.  října za účasti 
šesti zastupitelů (jedna zastupitelka 
byla omluvena). Program jednání byl 
poměrně bohatý. Jako první hlavní 
bod bylo projednáváno neoprávněné 
značení povrchu ulice Na Vartě po-
délnou nepřerušovanou modrou 
čarou. Každé takové značení podléhá 
legislativně správnímu řízení, které 
však neproběhlo, takže uvedená ulice 
byla označena neoprávněně. Obecní 
úřad proto požaduje, aby vyznačená 
čára byla odstraněna. Zastupitelstvo 
se usneslo předat celý případ k řešení 
přestupkové komisi.

Druhým bodem jednání byl nákup 
nového koberce do mateřské školy za 
stávající poškozený. Na první schůzce 
rodičů dětí, které navštěvují mateřskou 
školu, se rodiče dohodli, že se sami 
složí na nákup nového koberce a ještě 
k tomu přidali koberec v ložnici (nyní 
je tam lino). Paní ředitelka zajistila 
dodavatele a  rozpočet vychází na 65 
tisíc Kč. Rodiče mohou posílat své 
finanční příspěvky na účet mateřské 
školy do 30.  října. Paní Švitorková, 
Kolenáčová a  Maříková přítomné na 
zastupitelstvu požadovaly, aby byl 
koberec celý nebo alespoň část za- 
koupen obcí. V diskuzi, která proběhla, 
muselo zastupitelstvo čelit mylným 

názorům o  nedostatečné péči obce 
o mateřskou školu v minulých letech 
poukazováním na velké či menší in-
vestice, které proběhly v  minulých 
letech (nová střecha, nová okna, dvoje 
nové vchodové dveře, nová lednice, 
dřez, sporák, povlečení, koberec do 
herny, keramická pec, výměna světel, 
celková rekonstrukce sanitárního 
zařízení, zařízení jídelny  aj.). Sta-
rostka zmínila to, že ředitelce nabízela 
spoluúčast na financování koberce, ale 
ta poukázala na dobrovolné rozhodnutí 
rodičů se na novém koberci finančně 
podílet a  že bude mít v  příštím roce 
další požadavky na obecní úřad k  fi-
nancování úprav v  mateřské škole. 
V  závěru jednání tohoto bodu bylo 
dohodnuto, že po 30. říjnu bude více 
jasné, kolik peněz schází na nákup 
koberce, a  obecní úřad bude jednat 
s ředitelkou školy.

V  dalším jednání schválilo zastupi-
telstvo veřejnoprávní smlouvu s  obcí 
Klecany o  zajišťování výkonu úkolů 
obecní policie na území naší obce v roz- 
sahu maximálně 20 hodin měsíčně 
a  s  náklady 404 Kč na jednu hodinu 
práce strážníka (včetně dopravních 
nákladů). Případné výnosy pokut bu-
dou příjmem Klecan jako zřizovatele 
obecní policie a  případné přestupky 
předá obecní policie naší přestupkové 

komisi k řešení.
Schválilo také smlouvu s architekty 

atelieru Bod architekti na zpracování 
prováděcího projektu rekonstrukce bu-
dovy č. p. 128 na komunitní centrum.

V  dalším bodě schválilo zastupitel-
stvo konání společensko-kulturních 
akcí určených pro občany obce i širší 
veřejnost, i  když si je vědomo, že 
možné pokračování pandemie může 
konání těchto akcí znemožnit, jak se to 
také stalo v letošním roce se Šlápotou 
i s Dýňováním.

Jedná se o tyto akce: Masopust 23. 1., 
Máslovická šlápota 17. 4., Svatojánská 
noc na Vltavě 19.  6., Závod lodí Boh-
nice – Máslovice 17.  7., Posvícenské 
vinobraní 11.  9., Dýňování 23.  10., 
Tvoření betlému z másla 20. 11.

Na programu byl i  bod, ve kterém 
zastupitelstvo schvalovalo věcné 
břemeno umístění části plynovodní 
přípojky v ulici Šálecká a rozpočtové 
opatření v  pořadí deváté. Schválilo 

Na vědomost
se dává…
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také poskytnutí půjčky jedné naší občance v celkové výši 
150 tisíc Kč na opravu fasády rodinného domu v obci.

V  závěrečné části zasedání byl ještě na programu 
výběr venkovních fitness prvků, které jsou mezi mládeží 
i  dospělými velice oblíbené. Zastupitelé se ale zatím ne-
shodli na umístění těchto prvků. Jako možná místa byl 
navržen zelený pás v  Severní ulici, prostor u  přívozu, 

dvůr za hospodou. Všechna uvedená místa měla svá „pro“ 
a „proti“. Důležité v této věci je, že obec se může pokusit 
získat dotaci vypsanou ministerstvem pro místní rozvoj na 
tento projekt. K tomu ale potřebuje přesně určit místo, kde 
by tyto prvky byly umístěny. Zastupitelé si dohodli určitý 
čas na rozmyšlenou.  (Podle zápisů z jednání obecního 
 zastupitelstva redakčně upravil v-ch-)

NÁVRH ROZPOČTU PRO ROK 2020

Takový je výsledek krajských voleb ve dnech 2. a 3. října 2020 
po volebním debaklu ČSSD a KSČM. V celokrajském měřítku 
zvítězili Starostové a nezávislí (STAN) s 22,21 % všech platných 
hlasů. Na druhém místě je následovala ODS s 19,77%, v těsném 
závěsu za ní ANO s 18,54 %, potom Česká pirátská strana se 14,41 
% hlasy a nakonec TOP 09 s 5,89 % v rámci koalice Spojenci pro 
Středočeský kraj s Hlasem a Zelenými. Ostatní kandidující strany 
získali méně než 5 % hlasů a žádný mandát v zastupitelstvu. Jsou 
to SPD se 4,63 %, ČSSD se 4,52 %, KSČM se 4,26%, Trikolóra 
s 3,25 % a DSZ (demokratická strana zelených) s 0,66 % hlasů. 
Z celkového počtu 65 zastupitelů obsadí Starostové 18 křesel, ODS 
16, ANO 15, Piráti 12 a TOP 09 4. Jedinou opoziční stranou je 
ANO. Na post hejtmanky nastupuje Petra Pecková (STAN), dosa-

vadní starostka Mnichovic a jako její zástupce Martin Kupka, sta-
rosta Líbeznic za ODS. Voleb se zúčastnilo 40, 66 % oprávněných 
voličů.

A jak se volilo u nás? Do voličských seznamů bylo zapsáno 
309 osob, volit jich přišlo 152, tj. 49,19 %. Platných hlasů by-
lo odevzdáno 150, dva hlasy byly neplatné. O platné hlasy se 
rozdělily kandidující strany takto: ODS 41, Ano 27, Piráti 23, 
Starostové a nezávislí 20, KSČM 9, SPD 7, ČSSD 6, Trikolóra 6, 
Dělnická strana soc. spravedlnosti 3, Spojenci pro středoč. kraj 
(TOP 09, Hlas, Zelení) 3, Rozumní 3 a Pravý Blok 2.

A jak si stály ve volbách v některých sousedních obcích strany,  
které se do krajského zastupitelstva dostaly, ve srovnání s poražený- 
mi sociálními demokraty a komunisty ukazuje následující tabulka:

NOVÉ VEDENÍ STŘEDOČESKÉHO KRAJE

Obec    % získaných hlasů     Účast v %
 
  ODS STAN  Piráti ANO TOP ČSSD KSČM
Dolany  16,31 23,56  14,80 20,24 6,64 3,62  6,64  46,76
Libčice  24,51 20,00  17,60 12,53 9,03 3,41 2,58  41,57
Zločice  20,67 21,78  15,64 15,08 7,20 3,91 1,67  46,39
Postřižín 30,27 15,94  17,02 12,16 7,83 4,59 1,08  40,02
Klíčany  38,59 12,28  10,52 13,15 7,01 4,38 2,63  36,28
Klecany  47,39 16,31  11,18   8,71 4,44 2,56 2,81  48,03
Větrušice 41,12 11,21    9,34 15,42 3,27 2,80 2,33  46,64
Vodochody 29,37 14,68  18,07 16,94 2,82 2,82 5,64  37,08

Máslovice 27,33 13,33  15,33 18,00 2,00 4,00 6,00  49,19

MÍSTNÍ AKČNÍ SKUPINA MAS NAD PRAHOU ŽÁDÁ
OBYVATELE O SPOLUPRÁCI

Vážení a  milí obyvatelé Máslovic, před šesti lety jsme 
začali s  vaší pomocí zpracovávat dokument, který se stal 
odrazovým můstkem pro náš spokojenější život v  regionu. 
Za šest let práce MAS Nad Prahou se podařilo zrealizovat 
nebo připravit desítky menších projektů za skoro 90 mil. 
Kč. Abychom mohli smysluplně pokračovat ve zlepšování 
kvality života v  našem regionu i  v  letech 2021 - 2027, 
potřebujeme znát váš pohled na aktuální situaci v  území. 
Které oblasti potřebujeme v příštím období nejvíce rozvíjet? 
Díky vaší pomoci získáme přehled o palčivých problémech 

života v našem nejbližším okolí. Nastavení podpory nových 
projektů tak co nejlépe přizpůsobíme skutečným potřebám.

Dovolujeme si vás požádat o vyplnění dotazníku, který 
bude možné vyplnit elektronicky do 14.  listopadu a  jehož 
odkaz najdete na webu Máslovic nebo na www.nadprahou.
eu nebo vám jej v  případě zájmu doručíme do schránky. 
Stačí zavolat na 602 221 544. Vyplněním se zároveň můžete 
zařadit do slosování o malý dárek. Předem děkujeme za váš 
čas a odpovědi.

 Za MAS Nad Prahou Iva Cucová, ředitelka
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ZPRÁVY OBECNÍHO ÚŘADU

u Popelnice  na  plechovky  je  oprav-
du jen na plechovky! 

V  žádném případě tam nepatří „nádobky“ od kávy 
z  kávovaru  – ty patří do plastů. Nepatří tam ani alo- 
bal či jiné folie. Nepatří tam ani baterie. Je pouze na 
plechovky od potravin a  konzerv pro psy a  kočky. 
Plechovky vyhazujte čisté, bez zbytků potravin. To platí 
i  pro ostatní tříděné obaly. Papír se sbírá pouze čistý, 
neházejte do kontejneru papír se zbytky jídla, mastný 
nebo špinavý od cementu apod.

u Počet nakažených covidem se, bohužel, 
i v naší obci zvyšuje (k 27. 10. 10 osob). Nicméně čísla 
nejsou úplně reálná, protože uzavřených (vyléčených) 
případů byl jen jeden od konce září do 26. 10. A je vel-
mi nepravděpodobné, že ti, co onemocněli na začátku 
října (bez pobytu v nemocnici), by byli stále nemocní 
i  na jeho konci. Vznesla jsem dotazy na Krajskou hy-
gienickou stanici a dostala tuto odpověď: Z otevřených 
do uzavřených případů se číslo dostane tak, že my 
dotyčnému zavoláme a zjistíme, jestli má ještě příznaky 
koronaviru nebo je možné jeho kartu uzavřít. Jelikož je 
těch případů hodně, snažíme se nyní obvolávat pacienty, 
co jen to jde. Trošku nám to ale brzdí fakt, že hodně lidí 
nezvedá cizí čísla. Navoláváme z  pevných linek, SMS 
zasílat nejde. Izolovaní na testy jít nemusí v případě, že 
dodrželi denní izolaci a  poslední 3 dny neměli symp-
tomy. Na testy 5. a 10. den chodí jen lidi v karanténě.

Apeluji tedy tímto na ty naše občany, které postihl co-
vid, aby zvedali telefony, protože to může být hygiena 
nebo aby se i sami přihlásili, že jsou již v pořádku. Sníží 
se tím aktuální číslo nakažených v naší obci.

u  Obecní  úřad  nabízí  pomoc našim 
občanům, zvláště seniorům. Nebojte se na nás ob-
rátit, rádi pomůžeme či poradíme. Volejte na telefon 
724191246 nebo pište na e-mail: ou@maslovice.cz.

u  Tolerance  ke  kouření  na  auto-
busové  zastávce  skončila. Žádáme tímto 
všechny kuřáky, aby respektovali zákaz kouření v tom-
to prostoru. Nově je i  povinnost mít v  tomto prostoru 
roušku.

u  Nádobku  na  dezinfekci  rukou  na 
autobusové zastávce daroval Výzkumný ústav 
včelařský na Vinobraní a hodí se i nadále. Dezinfekci již 
doplňuje obecní úřad.

u Výstava Má vlast cestami proměn, 
o které jsme psali v minulém zpravodaji, bude k vidění 
i v Máslovicích a to v prosinci na návsi. Na 8 panelech 
uvidíte různé proměny míst a budov ve Středočeském 
kraji včetně naší Hospody.

u  Letošního  Vinobraní se zúčastnilo 363 
osob, oblíbené Máslovické Dýňování se, bohužel, 
nemohlo uskutečnit z  důvodu pandemie a  zákazu 
shromažďování více osob najednou.

u  Opakované  žádosti  na  VKM byly 
konečně vyslyšeny a původní dnes již nefunkční vodárna 
u Máslovického potoka bude po obdržení demoličního 
výměru srovnána se zemí.

u  Vyřežte  či  ozdobte  dýni a  přineste ji 
na trávník před pomníčkem u  obecního úřadu. Když 
se nemůžeme scházet my, tak ať se shromáždí alespoň 
dýně! Budou nám svítit v sobotu (na Halloween), neděli 
a  pondělí (na Dušičky). Pokud nemáte k  dispozici dý-
ni, můžete si ji vyzvednout před obecním úřadem ten-
to pátek 30. mezi 15. – 16. hodinou nebo se telefonicky 
domluvit na jiném termínu.

u Téma kanalizace v obci bude řešena jako 
hlavní bod na veřejné schůzi zastupitelstva obce v sobo-
tu 14. listopadu od 14 hodin. Vzhledem k současným 
omezením se do sálu vejde 30 osob z  veřejnosti (při 
zachování dvoumetrových odstupů) a  7 zastupitelů. 
Rozdělili jsme účastníky podle ulic. Schůze začne ve 14 
hodin pro prvních 30 účastníků (ulice Šálecká, U Vodo-
jemu, Za Vodojemem, Zahradní). V 15 hodin se může 
zúčastnit dalších 30 osob (ulice V  Zátiší, Souběžná, 
Severní, Na Vartě, Spojovací, U  Výboru). V  16 hodin 
30 osob z ulice Na Ladech, Vltavská a Dolánecká). V 17 
hodin 30 osob z ulice Pražské. Počty vychází na jedno-
ho zástupce rodiny, resp. rodinného domu. Na schůzi se 
dozvíte základní informaci o budoucí možné kanalizaci 
v  obci, budete moci vznést dotazy a  zároveň si ujas-
níte nebo přímo sdělíte projektantovi, na jakém místě 
na vašem pozemku se bude vaše kanalizační přípojka 
napojovat na hlavní řad obce. Doufejme, že tato veřejná 
schůze se bude moci uskutečnit, protože je to důležité 
pro další zpracování projektové dokumentace. Potvrzení 
jejího konání či nekonání bude vyhlášeno rozhlasem 
a vyvěšeno na úřední desce.
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ZPRÁVY Z KNIHOVNY

POSVÍCENSKÉ VINOBRANÍ

V  knihovně opět přibyly knihy, které by čtenáře mohly 
zaujmout. Mezi oblíbené autory historických románů patří 
Jaroslav Jindra. Jeho nejnovější dílo má název Tajemství 
prostopášného mládence a odehrává se v dobách rané české 
historie. Začátek romantické rodinné ságy ze Švédska ote-
vírá titul Paní ze Severu od Coriny Bomannové. Vypráví 
o mladé ženě, která se musí vzdát studentského života a lásky 
k malování a ujmout se vedení rodinného panství a podřídit se 
tradici a zájmům rodiny, i když v hloubi srdce touží po jiném 
životě a lásce. Britská spisovatelka J. K. Rowlingová se stala 
slavnou díky Harry Potterovi. Neusnula však na vavřínech 
a začala psát detektivky pod pseudonymem Robert Galbraith 
s hlavní postavou komisaře Cormorana Strika. Smrtící bílá je 
název jeho čtvrtého kriminálního případu. Dětem a mládeži 

je určen Příběh Ellie – napínavá dobrodružství statečné fen-
ky Ellie, která je výjimečným psem. Už od mládí se učí být 
pátracím a záchranářským psem. Nových knih přibylo více, 
než máme prostor o nich psát. Přijďte se přesvědčit sami do 
knihovny. Třeba vás zaujme i některý titul z bohaté nabídky 
časopisů.

Žákům a  studentům nabízíme možnost si vypůjčit knihy 
z  „povinné četby“, kterou vyžadují učitelé češtiny. Většinu 
knih, které škola požaduje, máme k  zapůjčení. Pokud je 
nemáme ve fondu, seženeme je. Stačí přinést seznam knih, 
které potřebujete, a  my vám knihy připravíme. Možná, že 
zjistíte, že povinná četba není jen nuda, ale že některé knihy 
jsou i zábavné, nejenom poučné…  

 V. Sýkorová a V. Chadimová

Ve světle dnešních dnů se mi zpětně jeví Posvícení a vino-
braní v  Máslovicích jako ostrůvek pohody, dobré nálady 
a příjemně stráveného společného dne. Místo pro popovídání 
si se sousedy, známými a kamarády a zajímavé místo pro 
rodiče s dětmi i prarodiče s vnoučaty.

A  je na co vzpomínat. Dětský aerobik, stloukání másla, 
běh do vrchu s trakařem, soutěž v pojídání koláčů, Bakchův 
průvod, vystoupení dětí z mateřské školky, muzika ve sty-
lu country, staropražských písniček, ukulele s  japonskými 
prvky i večerní zábava. Pohádka pro děti, dobroty od jídla 
i pití, pro šikovné drátovací a špuntová dílna. Nechyběl ani 
skákací hrad, poníci a malování na obličej. Myslím, že si 
každý bez ohledu na věk, mohl přijít na své. Lidí bylo ten-
tokráte vzhledem k předpovědi počasí méně, jenom přes tři 

sta, méně bylo také stánků, ale myslím, že těm, co přišli, to 
nevadilo, právě naopak si mohli vše intenzivněji prožít.

Počasí nám nakonec vcelku přálo, viděli jsme i Sluníčko, 
které se bohužel po odchodu Bakcha opět schovalo a začalo 
i krápat. Proto se večerní zábava konala v sále, kdy jsme si 
opakovaně pochvalovali, že ho máme.

Akce se neobešla bez všudypřítomné paní starostky a bez 
pomoci místních dobrovolníků, kteří pomáhali s přípravou, 
v průběhu akce i s úklidem po jejím skončení a kterým patří 
za jejich obětavost velká pochvala.

Co dodat na závěr, kdo nebyl, z novin neucítí vůni burčáku, 
medoviny, koláčků, neovane ho pocit vzájemné pospolitosti 
a může si pouze představovat, jaké to na návsi bylo.

 Pavel Šertler

POD LABEM VYBUDUJÍ NOVÝ VODOVOD
Pod tímto titulem informuje článek v deníku Právo ze dne 

3.  září  2020 o  velké technicky i  finančně značně náročné 
investici, kterou podniká společnost VKM (Vodárny 
Kladno-Mělník) u obce Obříství v místě, kde přivaděč vody 
z  prameniště u  Mělnické Vrutice přetíná řeku Labe. Pod 
řekou k tomu dosud slouží dvě ramena vodovodu, z nichž 
jedno je již zcela nefunkční a  druhé je ve špatném stavu, 
takže je nejvyšší čas přistoupit k nápravě. Na funkčnosti této 
části přivaděče závisí zásobování pitnou vodou asi 200 tisíc 
lidí na Kladensku, Kralupsku a v okolí Odoleny Vody včetně 
naší obce.

Podle představitelů VKM bude stavba provedena unikátní 
metodou mikrotuneláže pod korytem řeky Labe a má být ho-
tova nejpozději za 15 měsíců od předání staveniště, tedy na 
konci příštího roku 2021. Předpokládané náklady dosahují 

téměř sta milionů korun a část pokryje dotace ministerstva 
zemědělství.

V první fázi stavby vzniknou na obou březích Labe jámy 
hluboké asi jedenáct metrů. V jedné z nich bude razící sou-
prava razit zhruba dva metry pod říčním dnem tunel dlouhý 
přes 140 m a do něho se bude natlačovat ocelové potrubí 
s  více než metrovým průměrem. Do něho se pak umístí 
vodovodní potrubí.

Co k  tomu dodat? Lze si jen přát, aby staré vodovodní 
potrubí ještě do konce roku 2021 vydrželo a aby plánovaný 
průběh stavby nic nenarušilo a  aby z  kohoutků v  našich 
domácnostech dál tekla dobrá pitná voda, bez které není 
života. A bude také dobře, když se při této příležitosti znovu 
zamyslíme nad tím, zda s tímto vzácným přírodním statkem 
dobře hospodaříme a zbytečně s ním neplýtváme.  -v-ch
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se slaví celosvětově od roku 1926 11. listopadu. Od roku 2001 je připomínán i v České republice jako významný den. Datum by-
lo vybráno proto, že toho dne roku 1918 skončila 1. světová válka. V anglicky mluvících zemích se jmenuje Poppy Day (Den vlčích 
máků). Druhou neděli v listopadu, nebo neděli nejbližší 11. listopadu, se ve Velké Británii a ve všech zemích Commonwealthu 
vzpomíná na válečné oběti - tento den se nazývá Remembrance Day (nebo také Remembrance Sunday). V Belgii a v Holandsku je 
to státní svátek. Nejvýznamnější oslavy se odehrávají u Meninské brány právě v blízkosti belgického města Ypers, kam se sjíždějí 
v tento den hosté z celého světa, aby se poklonili památce padlých. Také na tomto území jsou pohřbeni i vojáci z českých zemí.

Za konec 1. světové války je považován 11. listopad 1918. 
V  tento den dopoledne podepsali zástupci Německa v  sa-
lonním železničním voze maršála Ferdinanda Foche u Com-
piégne dohodu o příměří dle požadavku Spojenců. Německo 
kapitulovalo. V  11.00 hodin ustaly boje. Následující rok 
byla svolána do Versailles mírová konference a  rozhodla 
o definitivním poválečném uspořádání v Evropě.

K této události se váže krátká historka. Německo bylo od 
října 1918 již ve válce samo zcela opuštěné všemi spojenci 
a konec bojů byl neodvratný. Jeho zástupci přišli za vrch-
ním velitelem dohodových vojsk ve Francii, francouzským 
maršálem Ferdinandem Fochem, s nabídkou míru.

„Nám se válčení zalíbilo,“ zněla maršálova odpověď.
Když Němci uvedli, že už nemohou válčit, tak Foch řekl:

„Aha, tak vy jdete prosit o mír, to je ovšem něco jiného.“
A maršál Foch přijal německou kapitulaci.

John McCrae

Na polích flanderských vlčí máky kvetou,
tam mezi kříži, řada za řadou.
Zde hrob je náš. Však mezi červánky,
na nebi modrém slyšte skřivánky,
když dole kanóny tu svoji píseň řvou.
My mrtví zůstanem – a je to možná zdání,
že včera žili jsme a byli milováni,
když nyní ležíme na polích flanderských.
Náš boj teď jiní převezmou:
do vašich rukou vkládáme teď svou
hořící pochodeň a vy ji neste dál.
Kdyby vám uhasla, vzpomeňte na náš žal.

Když rozkvétá lán máků červených,
my spíme dál na polích flanderských.

(český překlad Jindra Svitáková)

Zdá se, že k rozšíření vlčího máku jako symbolu zmařených 
životů vojáků dopomohla nejvíce báseň Ve flanderských polích 
podplukovníka Johna McCrae z Kanady. Za 1. světové války byl 
členem kanadských zdravotnických služeb. Jeho současníci ho 
popisovali jako osobu s okem střelce, rukou chirurga a od dub-
na 1915 s duší básníka. 22. dubna 1915 použili Němci poprvé 
bojový plyn u města Ypers v oblasti Flander. Podle svědectví 
účastníků „peklo trvalo 17 dní.“ Po opakovaných nepřátelských 
útocích ošetřoval podplukovník McCrae v  obvazišti na břehu 
kanálu Yser stovky raněných z  řad Kanaďanů, Britů, Indů, 
Francouzů i Němců a zároveň mohl sledovat ze svého úkrytu, 
jak se naproti obvazišti na polním hřbitově rychle rozrůstají řady 
křížů. A ještě jedna událost silně ovlivnila McCrae. A to smrt je-
ho přítele, nadporučíka Alexise Helmera s Otawy 2. května 1915. 
Dalšího večera McCrae během svého odpočinku poslouchal zpěv 
skřivanů a viděl vlčí máky, které vyrazily ze zákopů a hrobů před 
ním. John McCrae, naučený psát pouze lékařské recepty, venti-
loval svá muka 13 linkami textu, načmáranými na cáru papíru. 

V následujících dnech byla jeho jednotka převelena do týlu, kde 
napsal domů: „Jsme unaveni na těle a ještě unavenější na mysli.“ 
Báseň, ještě pod názvem „My nebudeme spát“ byla uveřejněna 
v časopise Punch 8. prosince 1915. Podplukovník John McCrae 
zemřel na zápal plic 28. ledna 1918 ve Wimereux, ve Francii ve 
věku 44 let.

A ještě jedno vysvětlení, proč právě vlčí máky - z čistě bo-
tanického hlediska. Po celou historii válčení se říká, že právě na 
bojištích a na hrobech jako symbol krve vždy vyraší rudé vlčí 
máky. Vysvětlení je jednoduché. Vlčí máky kvetou v době, kdy 
jiné rostliny v okolí jsou mrtvé. Semena vlčích máků odpočívají 
v půdě řadu let, a když nejsou nablízku konkurenční rostliny, 
vyraší. A právě půda na bojištích rozbrázděných a přerytých 
bombami a granáty, se silnou koncentrací vápence ze zdevas-
tovaných budov působila jako katalyzátor pro vyrašení vlčích 
máků. V květnu 1915, kdy McCrae psal svou báseň, rozkvetlo 
množství vlčích máků, jaké zde předtím nikdo neviděl.

 Upraveno dle textů z Centra české historie, o. p. s.

DEN VÁLEČNÝCH VETERÁNŮ

KONEC 1. SVĚTOVÉ VÁLKY

PROČ PRÁVĚ VLČÍ MÁK?

NA FLANDERSKÝCH POLÍCH
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Dne 30. září uplynulo 70 let od svatby manželů Růženy a Miloslava Cinklových.

K tomuto vzácnému výročí svých rodičů jim napsaly jejich dcery hezký dopis do naší společenské kroniky. 

Rádi jej otiskujeme a připojujeme i naše blahopřání jubilantům.

Milí rodiče,

to, co jste prožili za 70 let Vašeho společného života, bylo jistě krásné.

Bylo to hlavně Vaší vzájemnou tolerancí a pochopením.

Za lásku, obětavost a hezké a klidné rodinné zázemí, které jsme u Vás všichni měli a máme, děkujeme.

Dcery Růža a Miluška s rodinami.

 

V posledních dnech zalétl do naší vesničky dvakrát čáp. Bylo to 8. září,

kdy přinesl do Bavorovy rodiny synka Jáchyma,

a potom si to 3. října zopakoval a rodině Levých přinesl synka Matěje.

Oba tyto v tuto dobu nejmenší naše občánky vítáme do našeho vesnického společenství, rodinám k jejich 

narození blahopřejeme a oběma klukům přejeme dlouhý a šťastný život.

 

Tradiční seniorská blahopřání patří tentokrát manželům Kejlovým,

kde paní Milena oslavila 14. 9. sedmdesátiny a pan František 28. 9. pětasedmdesátiny.

V říjnu pak slavily pětasedmdesátiny paní Jindřiška Skrbková (14. 10.) a paní Sláva Levá (27. 10.). 

Nejmladšími jubilanty jsou pan Jiří Švarc (23. 9.) a paní Lenka Maixnerová (2. 10.)

se svými pětašedesátinami.

Všem těmto jubilantům patří naše přání životní pohody a zdraví!





KULTURNÍ A SPORTOVNÍ AKCE V OKOLÍ
Vzhledem k probíhající pandemii v tomto čísle neuvádíme.

u Společenská kronika u



OZNÁMENÍ O DOBĚ A MÍSTĚ KONÁNÍ VOLEB
DO EVROPSKÉHO PARLAMENTU


